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RESUM 

PRIMERA COMISSIÓ DE SEGUIMENT DELS PRESSUPOSTOS 

PARTICIPATIUS AL DISTRICTE DE SANT ANDREU 

 

Data: Dimecres 2 de juliol de 2025. 

Horari: de 17:30 hores a 18:30 hores 

Lloc: Seu del Districte 

Personal tècnic i polític del Districte assistent:  

Isa Loscos, Consellera Tècnica del Districte de Sant Andreu. 

Antoni Ribes, Adjunt a la Gerència.  

Carmen Castaño, Direcció de Llicències i Espai Públic. 

Jordi Estivill, Tècnic de participació. 

Anna Naomi Amano, BIMSA. 

Anna Martínez Falguera, BIMSA 

Impulsors i impulsores dels projectes: 

Joaquim Martín (Escola Ferran i Clua) 

Mònica Pérez (Ombra metro Fabra i Puig)  

Jose Luis Múñoz i Esther Paulo (Plaça de les Palmeres) 

Àngels Domingo (Grades CEM Sant Andreu-La Sagrera)  

Guillem Ribera i Edgar Miró (Jardins de Villa Clara) 

No assisteix l’Associació Esportiva Arrels (CEM Canòdrom) 

 

La Consellera Tècnica del districte, Isa Loscos, dona la benvinguda als assistents i 

explica el sentit de la Comissió de Seguiment de Pressupostos del Districte de Sant 

Andreu. Destaca la participació i la qualitat dels projectes presentats i manifesta la 

voluntat de fer realitat els projectes guanyadors  i de valorar i si es possible recuperar 

alguns projectes que no han sortit seleccionats. S’explica que en alguns projectes, per 

la seva transcendència en l’espai públic,  s’incorporarà un procés participatiu per tal de 

garantir que es tenen en compte el màxim de mirades.  

Jordi Estivill, de la Direcció de Participació i Innovació Democràtica i referent per Sant 

Andreu, exposa les dades principals de tot el procés i la votació final al Districte, així 

com la importància de l’execució i el seguiment dels projectes guanyadors com a part 

del procés on els i les impulsores tenen un paper clau. Afegeix que després d’aquesta 

primera reunió de constitució de la Comissió de Seguiment a la tardor es faran 

reunions més específiques per cada projecte i a partir d’aquí la idea és reunir la 

Comissió de forma conjunta un cop a l’any almenys (veure la presentació utilitzada). 

A continuació, Anna Naomi Amano, referent de BIMSA al Districte, fa una introducció 

general on recorda els projectes guanyadors, la seva dotació, els òrgans executors i 

explica les diferents fases i tràmits pels que passen els projectes fins a la fi de les 
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obres. A partir d’aquí es procedeix a repassar cada projecte un per un per explicar com 

es desenvoluparan (veure la presentació utilitzada). 

Creació d’espais d’ombra i de verd a la plaça davant del metro Fabra i Puig i Sant 

Andreu Arenal 

Es recorda el projecte. S’especifica la particularitat del terreny, per la presència del 

transport públic en el subsòl. Per això qualsevol actuació requereix l’aprovació i 

validació de la DGIM/ADIF, fet que impactarà en els terminis de planificació i execució. 

La impulsora recorda que es va acordar que l’ombra s’estendria fins a la zona baixa de 

la plaça on transiten i esperen les persones que creuen la Meridiana. S’aclareix que 

les jardineres que s’anaven a instal·lar ja provisionalment no s’han pogut posar i per 

tant es contemplaran i s’executaran dins el projecte en conjunt.  

S’explica que en el marc del Pla Endreça s’estan instal·lant espais d’ombra com 

aquest i que es liciten en bloc uns quants espais d’ombra cada vegada. Probablement 

aquesta la llançaran amb altres que no vénen de Pressupostos Participatius a partir 

del setembre-octubre d’aquest any. 

En total la previsió és que podrien passar uns 15 mesos fins a l’inici d’obres. L’últim 

trimestre de 2026 podria estar acabat. 

Remodelació i millora integral de la plaça de les Palmeres. 

És el projecte amb més dotació econòmica i més envergadura, fet que farà que 

probablement sigui el que requereixi més temps fins a fer-se realitat. Caldran uns 24 

mesos contant des del setembre, per tenir el projecte enllestit i tots els tràmits fets per 

poder començar les obres, que podrien iniciar-se al novembre de 2027. 

S’explica que hi ha previst fer algunes sessions participatives a la tardor per incloure 

més veus d’usuaris i col·lectius i tenir una proposta amb més consens i concreció.  

Es comenten alguns condicionants com l’existència d’un pàrquing subterrani en una 

part de la plaça. Un dels impulsors afegeix la idea “d’ampliar” la plaça al lateral del 

carrer Pare Secchi, per evitar l’aparcament irregular recurrent de motococicletes. 

Remodelació dels Jardins de Villa Clara (carrer Felip II amb carrer Garcilaso). 

S’explica la coincidència d’un projecte previ en el marc del Pla Endreça i enfocat a la 

renovació de la vegetació i el mobiliari amb un pressupost màxim de 390.000€ que 

havia quedat en suspens. Un cop el projecte de Pressupostos Participatius va resultar 

seleccionat a la votació final, s’ha decidit integrar els dos projectes. Així, als 250.000€ 

previstos se’ls sumarà una quantitat, encara per determinar en funció de les 

necessitats, provinent del projecte previ del Pla Endreça per remodelar la plaça de 

forma integral. S’intentarà que el mateix equip redactor que ja tenia encarregat el 

projecte del Pla endreça faci el conjunt perquè ja té tot el bagatge i feina prèvia 

aprofitable. 

A part d’això els últims dies s’ha engegat una actuació puntual per arreglar la tanca 

dels jocs infantils, que s’havia de fer per urgència i no té efectes en el projecte.  
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Es calculen uns 24 mesos de feina fins a l’inici d’obra.  

Aconseguim el projecte del pavelló al Congrés i els Indians (Poliesportiu 

Canòdrom). 

 

Al pressupost aconseguit amb els Pressupostos Participatius (880.000€) cal sumar-hi 

105.000€ que hi afegeix el Districte per abastar la redacció de tot el projecte sencer 

(Treballs i estudis previs, Avantprojecte, Projecte bàsic i Projecte executiu) que té una 

complexitat important per les dimensions de l’equipament previst. 

 

El primer és determinar el programa funcional. És aquí on cal tornar a posar a debat la 

feina fet en el seu moment per veure si hi ha aportacions noves o cal fer canvis. 

Properament hi ha una reunió amb entitats del barri per recollir propostes. Més 

endavant caldrà fer un concurs d’idees que pot durar uns nou mesos fins a tenir equip 

redactor. En total caldrien uns 34 mesos per tenir tot el projecte executiu sencer 

enllestit, aproximadament el juliol de 2028. Encara faltaria l’aprovació administrativa i 

la licitació de l’obra que podria començar el 2029. 

 

Fem segures, accessibles i inclusives les grades del Centre Esportiu Municipal 

Sant Andreu – La Sagrera: rehabilitació dels seus equipaments. 

En aquest projecte l’òrgan executor no serà BIMSA, sinó directament l’Institut 

Barcelona Esports, ja que les actuacions són específiques i limitades i el coneixement 

de la instal·lació per part de l’IBE facilitarà les gestions.  

 

Donada la dimensió més reduïda de les actuacions i de la situació de l’equipament 

amb un futur limitat, s’intentarà donar-li prioritat, que el projecte pugui estat tancat 

durant aquest 2025 o inicis de 2026 i que les obres es puguin executar durant el segon 

semestre de 2026. 

 

Millorem el pati de l'escola Doctor Ferran i Clua, un refugi climàtic pel barri 

En el cas de l’escola Ferran i Clua l’organisme encarregat d’executar el projecte és el 

Consorci d’Educació de Barcelona. El calendari previst per tots els projectes de 

transformació de patis és fer una visita prèvia durant la tardor. A partir del novembre 

fer el procés participatiu amb alumnat, famílies i professorat que hi ha estandarditzat 

en el marc del projecte Transformem els patis. Al febrer del 2026 podria estar llest el  

projecte executiu i es podria procedir a licitar les obres durant els mesos següents, de 

manera que les obres es puguin dur a terme durant l’estiu de 2026 i estar a punt per 

l’inici del curs 2026-27.  

 

 

Un cop acabat el repàs dels projectes, des de la pròpia Direcció de l’escola Ferran i 

Clua es recorda les propostes que no van sortir escollides per poc, com al de la millora 

de la pista poliesportiva del Casal de Barri del Congrés i es demana un esforç per 

rescatar-ne les demandes i buscar la manera de tirar-les endavant. Des del Districte es 

trasllada el compromís d’intentar buscar el finançament per poder realitzar els 



Districte de Sant Andreu 

Direcció de Participació i Innovació Democràtica  

 
projectes que no han quedat seleccionats, però que se’n comparteix la necessitat o el 

sentit estratègic. Ja s’està treballant en aquesta direcció en uns quants casos.  

 

Finalment es destaca la feina feta al barri del Congrés com un exemple de veure els 

Pressupostos com una oportunitat col·lectiva pel barri, fent pinya i unint esforços, cosa 

que ha resultat en tres projectes seleccionats.  


